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Vijftien 
leerlingen in 
gesprek met 
de inspectie 
“Thematisch leren is eerst wel lastig omdat het veel bij elkaar is, maar het went en dan kan je 
het veel beter navertellen”, zo meldt een jonge leerling. Kortgeleden bezocht een groep van 
negen basisschoolleerlingen, vier vo-leerlingen en twee mbo-studenten het hoofdkantoor 
van de Onderwijsinspectie in Utrecht. Zij schrijven dit jaar namelijk ‘De Staat van de Leerling’: 
een document waarin deze dagelijkse gebruikers van het onderwijs weergeven hoe zij het 
onderwijs ervaren, waar ze tegenaan lopen en welke verbeteringskansen zij zien. De jonge 
ervaringsdeskundigen kwamen aan de medewerkers van de inspectie vertellen over de  
tussenstand. De Staat van de Leerling verschijnt in april, gelijktijdig met het jaarlijkse  
Onderwijsverslag van de inspectie. Op de foto: de leerlingen in gesprek met onder anderen 
hoofdinspecteur Arnold Jonk. 
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inhoudsopgave 

TOEZICHT TOEGELICHT
 
Hoofdinspecteur Monique Vogelzang over de veranderingen in het toezicht op onderwijs 

en de gevolgen voor alle betrokkenen. 
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HET INSPECTIEBEZOEK 
Schooldirecteur Anneke Voss: “Wij zagen het inspectiebezoek als een soort nulmeting na 

alle ingezette veranderingen.” 

KWALITEIT IN MBO 
Onderwijskundige Margriet van der Sluis: “Inzicht in wat verschillende groepen ‘goed 

onderwijs’ vinden, is belangrijk voor zowel scholen als overheid.” 

NIEUWS EN GASTCOLUMN 


REGELDRUK 
Moet het van de inspectie? 

Dit is het proefnummer van het nieuwe 
magazine van de Onderwijsinspectie. 
Bedoeld om een eerste idee te krijgen hoe 
het zou kunnen worden. Het echte blad 
wordt natuurlijk informatiever, met meer 
achtergronden en praktische gegevens. Wat 
het magazine precies zou moeten bevatten, 
dat horen we graag van u. Gaat u naar 
www.onderwijs inspectie.nl/proefblad. Daar 
vindt u een korte vragenlijst. Als dank voor 
de moeite worden onder de inzenders van de 
vragenlijst tien boekenbonnen van 25 euro 
verloot. Alvast zeer bedankt! 

Graag uw mening over 
dit proefnummer! PROEFNUMMER

GEEF UW
MENING 

contact
 

Contact met de Onderwijsinspectie 

Hebt u een vraag aan de inspectie of 

over de inspectie, dan kunt u kunt op 

verschillende manieren contact met 

ons opnemen. 

• 	 Bezoek onze website - Zoekt u 

informatie over de Inspectie van 

het Onderwijs of over onderwijs-

toezicht in het algemeen, ga dan 

naar www.onderwijsinspectie.nl 

• Contactformulier - Hebt u een 

vraag waarop u het antwoord 

niet op de website kunt vinden? 

Stel dan uw vraag via het contact

formulier op de website 

(www.onderwijsinspectie.nl/ 

contactformulier). 

• 	 Bel het Loket - Scholen en besturen 

kunnen ook telefonisch vragen 

stellen aan het Loket Onderwijs

inspectie. Het Loket is bereikbaar 

via 088-669 60 60 (keuze 2) 

(lokaal tarief ) op werkdagen tussen 

9.00 en 17.00 uur. 

• Klacht indienen - Hebt u een 

klacht over de inspectie? Hier 

vindt u de informatie over de 

afhandeling van klachten: 

www.onderwijsinspectie.nl/ 

onderwerpen/Klachten 

Colofon 

Een uitgave van de 


Inspectie van het Onderwijs
 

Vormgeving Sabel Communicatie
 

Reacties communicatie@owinsp.nl
 

© januari/februari 2015, 


Inspectie van het Onderwijs, Utrecht 


Disclaimer 
Dit magazine is bedoeld om algemene 
informatie te bieden, om een podium te 
geven voor meningen en om achtergron
den te schetsen. Al streeft de Inspectie van 
het Onderwijs naar een zo groot mogelijke 
juistheid van de geboden informatie, er 
kunnen geen rechten aan worden ont
leend. Kijk voor volledige, actuele en juri
disch correcte informatie op www. 
onderwijsinspectie.nl en onder meer op 
www.wetten.nl. De in dit magazine weer
gegeven opvattingen weerspiegelen niet 
vanzelfsprekend het standpunt van de 
Inspectie van het Onderwijs. 

Onderwijs
inspectie& Proefnummer • januari/februari 2015 

Moet van 
de inspectie.
Toch? 

16 

PROEFNUMMER
GEEF UW MENINGKIJK SNEL OPPAGINA 4 

Docenten, 
studenten en 
kwaliteits 
verbetering 

12 

Op bezoek
in Assen stude 

kwali 
verbe 

in Assen 

0111 0PROEFNUMMER
GEEF UWMENING 

Een nieuw blad, als proef
 
Geachte leraar, docent, opleider, schoolleider, intern begeleider, klassenassistent, remedial 
teacher, werkplekbegeleider, rector, ambulant begeleider, examinator – kortom: geachte onder
wijsprofessional. Welkom bij dit proefnummer van een nieuw magazine: Onderwijs & inspectie. 

Waarom hebben we dit blad voor u gemaakt? 
U hebt ongetwijfeld wel eens met de Inspectie van het Onderwijs te maken. Rechtstreeks of 
meer op afstand, recent of langer geleden (of wellicht zelfs binnenkort). En wij van de inspectie 
spreken met velen van u. Niet alleen tijdens inspectiebezoeken, maar het hele jaar door 
ontmoeten wij onderwijsprofessionals tijdens bijvoorbeeld informatiebijeenkomsten en 
uiteenlopende overleggen, of bijvoorbeeld bij symposia. 

Achtergrondinformatie delen, opvattingen uitwisselen 
Informatie-uitwisseling kan altijd beter. En op een tijdstip dat misschien voor u geschikter is. 

Daar wil dit magazine graag aan bijdragen, in aanvulling op ons persoonlijke contact, op de 

nieuwsbrieven en onze website www.onderwijsinspectie.nl. 

Met dit blad willen wij ervaringen en opvattingen over het onderwijstoezicht met u uitwisselen. 

Achtergrondinformatie bieden over de manier waarop (en ook: waarom) de inspectie dat 

toezicht uitvoert. En bijvoorbeeld nieuwe kennis en inzichten over onderwijskwaliteit delen.
 
Dit proefnummer is speciaal voor u gemaakt om te ondervinden wat u aan zo’n uitgave zou 

hebben. En voor ons om te horen wat u daarvan vindt. 


Dus, geachte lezer, wat vindt u ervan? 
Lijkt een dergelijk magazine u zinvol? Wat voor onderwerpen zou u dan willen terugzien in 

het blad? En de frequentie: maandelijks, tweemaandelijks, een paar keer per jaar? En in welke 

vorm zou u het blad willen krijgen: digitaal op uw tablet of pc misschien? Of wellicht liever 

als magazine naast de koffiekan in de docentenkamer? Of misschien op uw eigen deurmat?
 
We horen het heel graag van u. Op de pagina hiernaast ziet u hoe u kunt reageren.
 
Alvast bedankt! 


Redactie Onderwijs & inspectie 

Coverfoto
 
Onderwijsinspecteur Mieke van Schijndel aan het werk bij leerlingen van de basisschool Armhoefse Akker in Tilburg. 


Het bijbehorende artikel “Inspectiebezoek op een basisschool: kritisch en bemoedigend” werd eerder gepubliceerd in 


de Onderwijsbijlage van het Brabants Dagblad en Eindhovens Dagblad. Foto: Dolph Cantrijn / Hollandse Hoogte.
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“Ook wij zijn een continu 
lerende organisatie” 

Hoofdinspecteur Monique Vogelzang: 

Het toezicht op onderwijs wordt op dit moment vernieuwd. 
De Onderwijsinspectie gaat zich minder richten op alleen 
risico’s en meer op verbetering van de kwaliteit. Wat verandert 
er precies en welke gevolgen heeft dat voor het onderwijs?  
Een gesprek met hoofdinspecteur Monique Vogelzang. 
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Onderwijsinspectie vernieuwt het toezicht 
De Inspectie van het Onderwijs vernieuwt de komende jaren het onderwijstoezicht. Dat betekent: meer maatwerk, meer ruimte voor voldoende 

presterende scholen, en sterker gericht op verdere ontwikkeling van de kwaliteit van het onderwijs.  Scholen, besturen en leraren hebben – en 

nemen – zelf de verantwoordelijkheid om op hun eigen wijze het onderwijs te bieden dat het beste uit leerlingen en studenten haalt . Met het 

vernieuwde toezicht wil de inspectie nog sterker die eigen verantwoordelijkheid stimuleren. In het schooljaar 2014/2015 doet de inspectie met 

pilots ervaring op met het vernieuwde toezicht. De Onderwijsinspectie nodigt iedereen in het onderwijsveld met nadruk uit hun mening, 

ervaringen en inzichten rond de vernieuwing te blijven delen. Meer lezen: www.onderwijsinspectie.nl/vernieuwdtoezicht 

“Eigenlijk zou ik toezicht 
   op aanvraag willen” 

Monique Vogelzang is hoofdinspecteur vo-mbo-ho bij de Inspectie van het Onderwijs. Foto: René Verleg 
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Wat worden de belangrijkste veranderingen waar het 
onderwijs mee te maken krijgt? Klopt het dat het 
totaalplaatje belangrijker wordt? 
“Precies. We gaan nog meer naar het geheel kijken.  
Het toezicht wordt minder afhankelijk van een bepaalde 
systematiek. De inspecteurs kijken nog wel naar de  
verschillende onderdelen, maar rekenen niet meer af 
op afzonderlijke indicatoren.” 

De afvinklijst verdwijnt? 
“Er wordt sowieso al niet afgevinkt. We werken wel met 
bepaalde onderdelen die uiteindelijk tot een kwaliteits-
oordeel leiden. Daar komt het idee vandaan dat wij lijstjes 
zitten in te vullen die bepalen hoe een instelling het doet. 
Om dat idee weg te halen, wordt het expertoordeel van 
de inspecteur sterker ingezet.” 

Wordt het oordeel daarmee niet ook subjectiever? 
“Dat is een belangrijk aandachtspunt. We werken met 
mensen, maar we zijn ons bewust van het feit dat het 
niet mag uitmaken welke inspecteur langskomt. Daarom 
wordt er in teams gewerkt: alle rapporten worden door 
meerdere inspecteurs bekeken. Zij wegen gezamenlijk 
de oordelen. Instellingen zijn dus nooit afhankelijk 
van één inspecteur.” 

Sinds afgelopen najaar onderzoekt de Onderwijsinspectie in een 
aantal pilots welke nieuwe onderwerpen zij gaat beoordelen, om 
zo een breder beeld te geven van de kwaliteit van een school. 
Het niveau van de onderwijsteams is zo’n nieuw onderdeel dat 
wordt uitgetest.  Deze en andere vernieuwingen moeten leiden 
tot gedifferentieerd toezicht; het beter zichtbaar maken van 
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kwaliteitsverschillen tussen scholen. Nu maakt de inspectie nog 
geen onderscheid tussen scholen die met de hakken over de sloot 
een voldoende halen en scholen die een ‘goed’ krijgen. Dat gaat 
veranderen. Hebben scholen het vertrouwen van de inspectie 
gewonnen met een ‘goed’, dan worden zij als beloning minder 
vaak gecontroleerd. Hopelijk stimuleert dit tot verbetering van 
het onderwijs. Dat is ook hard nodig, vindt onderwijsminister 
Bussemaker, want veel instellingen blijven steken op een zesje.  

Vogelzang: “We merken dat het oordeel ‘goed’ nog weinig 
wordt uitgegeven.” 

Waar ligt dat aan? 
“Misschien is het intern de ambitie nog om een voldoende 
goed genoeg te vinden.” 

Wat is daarvoor uw verklaring? 
“Kwaliteitsborging is een proces dat door de héle organisatie, 
van het college van bestuur tot aan de docenten, onder-
werp van gesprek moet zijn. Het kost instellingen moeite 
om het op de agenda te houden. Zodra wij zeggen: ‘dit 
verdient extra aandacht’, gaan ze in de benen. Maar zodra 
het een voldoende is, denken ze: klaar. Dan zijn er hon-
derd andere dingen die om aandacht vragen. Er is niet 
automatisch de motivatie om te denken: we zijn niet klaar, 
we kunnen beter.” 

Wat als een school niet beter wordt? 
“Nu is het nog niet zo dat we daarop handhaven. We willen 
stimuleren. Als de ene school wel verbetert en de andere 
niet, zal er binnen de sector een gesprek ontstaan. Dat  
zien we nu al.” 

Nu nog geen sancties dus. In de toekomst wellicht wel? 
“Dat is een politieke keuze. Het zou mijn ambitie niet zijn. 
Ik vind dat het om verbetering van de kwaliteit van het 
onderwijs moet gaan, niet om afrekenen.” 

Dat terwijl de term ‘afrekencultuur’ vaak valt in relatie 
tot de inspectie. 
“Er is volgens mij echt geen sprake van een afrekencultuur. 
Het onderwijssysteem en de onderwijswetgeving zijn 
gemaakt op verbeteren.” 

Waarom is dit beeld dan toch zo hardnekkig? 
“Omdat het de essentie raakt van waar scholen mee bezig 
zijn. Als een externe partij over je oordeelt, komt dat altijd 
dichtbij. Een eerste reactie is dan misschien: we moeten 
onszelf daartegen beschermen. Ik zeg altijd tegen de 
instellingen: wees blij dat er iemand langskomt die je 
scherp houdt. Eigenlijk zou ik toezicht op aanvraag willen. 
Als je ervan overtuigd bent dat je goed onderwijs geeft en 
dat je processen deugen, ben je toch niet bang voor een 
externe die binnenkomt? Dat wil je juist, want je wil weten 
waar je kunt verbeteren. Ik hoop de komende tijd op 
interessante gesprekken daarover.” 

Hoopt u ook dat het imago van de inspectie zal 
verbeteren? 
“Daar zijn we niet zo mee bezig. We hebben een publieke 
taak en die moeten we vervullen. We hoeven niet geliefd  
te zijn. Wat we wel moeten doen, is goed luisteren.  
En als wij dingen niet goed doen, moeten wij verbeteren. 
Ook wij zijn een continu lerende organisatie.” 

Wat kan er beter? 
“Ik zou graag nóg meer samen met mensen uit het 
onderwijsveld toezicht willen ontwikkelen. Noem het  
co-creatie. Nu zijn het toch nog teveel gescheiden werelden. 
We zetten stappen om het gesprek daarover open te bre-
ken. Daarnaast blijven we continu zoeken naar de beste 
werkwijze. Het is onze taak de onderwijskwaliteit te waar-
borgen en te stimuleren. Elke prikkel die wij maken, heeft 
een effect. Dat realiseer ik me. Maar instellingen moeten 
niet het idee krijgen dat ze iets móeten. Het gaat om hun 
eigen ambitie. Zíj zijn eigenaar van de onderwijskwaliteit. 
Hoe komt het dan dat zij het gevoel houden dat ze een 
bepaalde richting op worden geduwd? Dat wil ik weten.” 

Is het terecht dat ze denken in een mal te worden 
gedrukt waarin ze niet vrij kunnen bewegen? 
“Er is geen enkele reden om je door het systeem te laten 
leiden, maar blijkbaar heeft het wel zo’n effect. Ik heb  
de vinger daar nog niet achter. We moeten in ieder geval 
kritisch blijven kijken naar het effect van ons toezicht.  
Wat lokt het uit? Leidt dat tot de gewenste resultaten?” 

Geef eens een voorbeeld van een ongewenst resultaat? 
“Handhaven op de urennorm werd een doel op zichzelf. 
Dat bracht zo’n negatieve lading met zich mee… Terwijl 
alle partijen het erover eens waren dat leerlingen en 
studenten recht hebben op voldoende les en dat je kwali-
tatief goed onderwijs niet op een achternamiddag kunt 
geven. Wij moeten onszelf dus telkens afvragen: levert  
het pad dat we opgaan het effect dat we met elkaar willen 
bereiken: beter onderwijs? Het blijft puzzelen.” 

Dit is een bewerking van een artikel dat eerder verscheen in Backstage nr. 26, 
een uitgave van de MBO Raad. 



11 Schooldirecteur Anneke Voss over inspectiebezoek: 

“Je weet zelf ook wel wat er  
goed gaat op je school”  
Een typische jaren 70-wijk in de Drentse hoofdstad Assen. Rechte  
straten, lichtbruine rijtjeshuizen en wat lage flats, en volop licht en  
lucht. En op een hoek een katholieke basisschool, de Vredeveldschool.  
Het is een kleine school – negentig leerlingen in vier groepen. Een tijdje  
terug kwam de inspectie langs. Hoe hebben de leraren dat ervaren?  
En hebben ze er nog wat aan gehad? Locatieleider Anneke Voss wil   

Vredeveldschool, Assen 

Uit de schoolgids: 
•  ongeveer 90 leerlingen 
•  het team bestaat uit 6 leerkrachten 
•  bijgestaan door een intern begeleider, 

een ICT deskundige, een conciërge en 
een schoolschoonmaker 

•  5 leslokalen, een speelzaal, 
2 speelplaatsen 

•  maakt deel uit van de stichting Fidarda 
•  www.vredeveldschool.nl 

“De ontwikkeling werd 
door hen wel degelijk 

  opgemerkt” 

er wel over vertellen. 

“Wij zien zelf de Vredeveldschool graag als een dorpsschool 
in een stad,” zo omschrijft Anneke Voss haar school. “We 
kennen alle kinderen bij naam, kennen de ouders, we weten 
hoe elk kind is en wat hij of zij kan, of een beetje minder 
goed kan. Dat heeft een grote meerwaarde. En we zijn een 
school die in beweging is: we kijken erg naar ontwikkelin-
gen in het onderwijs en daar willen we aan meedoen.” 

Nulmeting na veranderingen 
De school is ook op een andere manier in beweging. Na 
een onrustige periode, met allerlei personeelswisselingen, 
maakt de Vredeveldschool nu een echte groei door. Het 
team zag dan ook niet op tegen het bezoek van de inspectie. 
Anneke Voss: “Nee hoor, het is goed als de inspectie komt. 
Die kijkt objectief, aan de hand van landelijk vastgestelde 
normen. Hoe sta je ervoor, waarin ben je gegroeid en waar-
aan moet je nog werken. Wij zagen het echt als een soort 
nulmeting na alle ingezette veranderingen. En we hebben 
het bezoek als positief ervaren.” 

Oordeel op eerdere resultaten 
Toch is niet alles onverdeeld positief. De inspectie beoordeelt 
uiteindelijk vooral de resultaten, zegt Anneke Voss, en dat 
is spijtig voor een school die zo in ontwikkeling is. “De 
inspectie heeft een kader waarbinnen ze kijken. Het zou 
mooi zijn als de inspectie de groei zou kunnen meenemen 
in de beoordeling, ook al ben je nog niet op het punt waar 
je moet zijn. We worden nu wel afgerekend op resultaten 
van afgelopen jaren. Daardoor hebben we nu nog een oor-
deel zwak gekregen. Daarnaast vinden we het erg belangrijk 
dat de inspectie nog meer bekijkt in hoeverre de school de 

groei van ieder kind bevordert. Die groei kan op diverse 
gebieden plaatsvinden: cognitief, sociaal-emotioneel, 
motivatie, werkhouding, zelfstandigheid, enzovoorts.” 
Het oordeel kwam overigens niet als een verrassing: “Nee, 
dat kun je zelf al berekenen, dus dat hadden we al met 
elkaar gedeeld. Maar goed, ik snap dat ze binnen een vast-
gesteld kader moeten kijken, anders kan je niet toetsen. 
Maar voor het team zou een voldoende een pluim zijn 
geweest voor alle inspanningen.” 

Verbetering opgemerkt 
Het kwam zo uit dat een team van twee inspecteurs de 
Vredeveldschool bezocht, inspecteurs Gabrielle Hilbers 
en Anja Knuver. En al waren de verbeteringen dus nog niet 
in het eindoordeel terug te zien, de ontwikkeling werd door 
hen wel degelijk opgemerkt, zegt Anneke Voss: “Zij lieten 
ons heel duidelijk weten dat we goed op weg zijn.” De 
school had zich dan ook uitgebreid voorbereid op het 
inspectiebezoek. “De intern begeleider en ik hebben 
tevoren in kaart gebracht wat er het afgelopen jaar aan 
veranderingen is ingezet op de school. We hebben ook 
het verbeterplan waarmee we werken van te voren naar de 
inspectie gestuurd. We weten dus goed waar we staan en 
we zijn hard aan het werk. Dat hebben de inspecteurs ook 
gezien en daar waren ook zij heel tevreden mee.” Tot slot, 
hoe zouden collega-scholen zich moeten voorbereiden als 
de inspectie zich aankondigt? “Maak het niet groter dan 
het is,” adviseert Anneke Voss. “Je bent zelf dag in dag uit 
met het onderwijs bezig. Je weet zelf heel goed wat er 
goed gaat en wat er aandacht behoeft. De inspectie kan 
meekijken en meedenken.” Fo
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Kwaliteit volgens studenten: goede docenten 

Kwaliteit volgens docenten: goed curriculum 

Kwaliteit volgens beleidsmakers: goed diplomarendement 

Onderwijs & inspectie | pagina 12 

Hoe kijken verschillende partijen aan tegen de kwaliteit van 
het middelbaar beroepsonderwijs en wat kan de overheid 
daarmee? Op 9 januari 2015 verdedigde Margriet van der 
Sluis haar proefschrift aan de Universiteit van Maastricht. 
Van der Sluis is onderwijskundige en onderzoeker bij de 
Inspectie van het Onderwijs. 

“Betrek docenten en studenten 
bij kwaliteitsverbetering” 

Margriet van der Sluis 
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Wat we onder ‘kwaliteit’ verstaan, verandert door de jaren heen, zegt onderzoeker Van der Sluis. “De inspectie 
heeft hier een belangrijke rol in. Wij controleren of de onderwijskwaliteit voldoende is, aan de hand van het 
waarderingskader. Zo kijken we naar de opbrengsten, het didactisch handelen van docenten, het onderwijs 
proces. Daarnaast bepaalt de overheid speerpunten, zoals voortijdig schoolverlaten, en nu de taal- en reken 
examens. Regelmatig staan er nieuwe onderwerpen op de agenda.” 

Kwaliteit betekent voor iedere groep iets anders 
Bij de definiëring van ‘kwaliteit’ zouden belanghebbenden een grotere rol mogen krijgen, vindt Margriet van 
der Sluis. “Die definitie mag breder. In mijn studie heb ik in beeld gebracht wat beleidsmakers, docenten, 
werkplekbegeleiders en studenten in het mbo belangrijke kwaliteitsaspecten vinden. Beleidsmakers juichen 
vooral diplomarendement toe, docenten vinden een uitdagend curriculum belangrijk, terwijl studenten veel 
belang hechten aan goede docenten. Voor iedere groep betekent kwaliteit dus iets anders.” Inzicht in wat ver 
schillende groepen ‘goed onderwijs’ vinden, is belangrijk voor zowel scholen als overheid. “De overheid kan 
deze uitkomsten gerichter inzetten bij beleidsvorming. Voor de inspectie is diplomering bijvoorbeeld erg 
belangrijk, maar docenten zijn daar minder mee bezig. Hun aandacht ligt vooral bij het onderwijsproces. Dat 
is goed om te weten. Zet die aandacht in positieve zin in, door docenten de ruimte te geven om met ideeën te 
komen voor meer kwaliteit in de klas.” 

Geef belanghebbenden inspraak 
Uit haar studie blijkt dat studenten kwaliteit onder andere afmeten aan goede docenten. Ook die 
kwaliteitsbeleving kun je positief inzetten, denkt de onderwijskundige. “Bespreek als school met leerlingen 
wat een goede docent is. Opvallend resultaat van mijn studie is dat docenten het oordeel van studenten over 
hun docentprestaties minder belangrijk vinden. Terwijl je juist van de mening van leerlingen maar ook collega’s 
kunt leren. Uit allerlei onderzoek blijkt dat de docent het verschil maakt, bijvoorbeeld in hoe gemotiveerd 
leerlingen zijn.” Ook onderzocht Margriet van der Sluis of het idee van studenten bij kwaliteit is terug te zien in 
hun schoolkeuze. “Van alle mbo-leerlingen kiest 60 procent voor de dichtstbijzijnde school, maar 40 procent 
maakt een kritischer keuze. Voor hen kan kwaliteit een sterke stimulans zijn, wat voor scholen weer aanleiding 
is meer op dat aspect te sturen.” Ze moedigt scholen aan hun belanghebbenden meer te betrekken bij 
kwaliteitsverbetering. “Nu heerst: we maken een jaarverslag en verantwoorden daarin aan belanghebbenden 
hoe goed we het doen. Maar je kunt ze ook tevoren betrekken. Dat geldt trouwens ook voor de overheid. 
Als de overheid nieuwe eisen stelt, denk aan de taal- en rekenexamens, kan ze de verschillende groepen in 
het veld om advies vragen hoe zo’n maatregel in de praktijk het beste werkt.” 



 15 Voor deze gastcolumn vragen we een 
onderwijsprofessional: Wat is goed onderwijs? 
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De daling van het aantal (zeer) zwakke scholen in het voortgezet en 
het speciaal onderwijs heeft zich in het vorig schooljaar voortgezet. 
In het (voortgezet) speciaal onderwijs op 1 september 2014 95,3 
procent aan de minimumeisen van de inspectie, tegen 91,0 procent 
een jaar eerder. Deze scholen krijgen een basisarrangement. In het 

voortgezet onderwijs steeg het aantal voldoende afdelingen van  
89,9 naar 92,7 procent. In het basisonderwijs bleef 97,8 procent van 
de scholen voldoende. In deze sector heeft zich in voorgaande jaren 
al een sterke daling voorgedaan. 

Vanaf dit schooljaar (2014/2015) gelden nieuwe regels voor de overgang 
van de basisschool (po) naar het voortgezet onderwijs (vo). Die overgang 
is een belangrijk moment in de schoolloopbaan van kinderen. In de 
gesprekken die wij met zowel vo- als po-scholen voeren, zien wij dat de 
meeste scholen hun advies- en plaatsingsprocedures hebben aangepast 
aan de nieuwe wetgeving. We zien daarin soms afspraken ontstaan die 
duiden op misverstanden en een verkeerde interpretatie van de wet. 

Wat zijn de nieuwe regels? 
1. Het schooladvies is bindend voor de toelating tot het voortgezet 

onderwijs. De vo-school kan een leerling wel hoger plaatsen dan het 
schooladvies. Lager plaatsen is alleen toegestaan op verzoek van de 
ouders. 

2. Basisscholen moeten het schooladvies voor 1 maart vaststellen en voor 
15 maart in Bron (Basisregistratie Onderwijs) registreren. 

3. De eindtoets geldt voor alle leerlingen als tweede gegeven. Wanneer 
het resultaat op de eindtoets hoger uitvalt dan verwacht, moet de 
basisschool het advies heroverwegen. De basisschool kan besluiten 
het advies naar boven bij te stellen. Dit bijgestelde advies is dan lei-
dend voor de toelating tot het voortgezet onderwijs. Wanneer het 
resultaat lager is dan verwacht, heroverweegt de basisschool het 
schooladvies niet. 

Er bestaat één schooladvies 
Het schooladvies moet voor alle belanghebbenden hetzelfde zijn. 
Dus zowel de leerling en zijn ouders als de vo-school krijgen hetzelfde 
schooladvies te horen. Dit is tevens het schooladvies dat de basisschool 
in Bron opneemt. 
Wij zien op dit moment dat sommige basisscholen zowel een school-
advies als een plaatsingsadvies opstellen voor een leerling. De leerling 
krijgt bijvoorbeeld te horen dat hij een havo/vwo-advies heeft, terwijl de 
vo-school geadviseerd wordt de leerling op de havo te plaatsen. Ook in 
Bron staat vervolgens dat de leerling een havo-advies heeft. In zo’n geval 
beschikken de drie partijen, leerling en ouders, vo-school én Bron, niet 
over dezelfde informatie. Dat mag niet. Zou de inspectie zulke signalen 
krijgen, dan worden basisscholen hierop aangesproken. 

Daling aantal (zeer) zwakke 
scholen zet zich voort 

Het basisschooladvies 
en toelating vo-school 

Toezicht op  
kinderopvang-
locaties verbeterd 
Gemeenten voeren een steeds groter deel van de verplichte 
controles op kinderopvanglocaties uit (in 2013 92 procent ten 
opzichte van 86 procent een jaar eerder). Dit blijkt uit het 
Landelijk rapport gemeentelijk toezicht kinderopvang 2013-
2014 dat de Inspectie van het Onderwijs heeft opgesteld. 

Nieuwe 
toezichtkaders 
hoger onderwijs 
van kracht 
Het inspectietoezicht op het hoger onderwijs en op het 
accreditatiestelsel is sinds kort vastgelegd in toezichtkaders. 
Deze kaders zijn de afgelopen maanden uitvoerig besproken 
met de NVAO, koepelorganisaties, LSVb en ISO. In de kaders 
wordt beschreven hoe de inspectie toezicht houdt op het stelsel 
en op de accreditatie van het hoger onderwijs. Het hoger 
onderwijs was de enige onderwijssector waarvoor de inspectie 
geen toezichtkader kende. 
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Wilma Vermeulen, 
ambulant begeleider speciaal onderwijs 

Aandacht, 
maatwerk  
en Mehmet  
Wat is goed onderwijs? 
Misschien mag ik een van mijn leerlingen erbij halen. Laat 
ik hem Mehmet noemen. Mehmet was als kleuter een 
onhandelbaar jongetje. In de groep was hij heel stil, maar in de 
pauze kon hij onverwachts uitbarsten in onbeheerste woede. 
Stampvoeten, duwen, stompen. Uiteindelijk deed de school-
begeleidingsdienst onderzoek. En wat bleek: Mehmet was 
best slim, maar hij had een spraak-taalprobleem dat hem ern-
stig dwars zat. Het ontbrak hem gewoon aan woorden om zich 
adequaat te uiten naar juf en klasgenootjes. Mehmet kon een 
plekje krijgen op onze school voor speciaal onderwijs. Zijn 
ouders aarzelden: Hoezo, hun kind was toch normaal? Maar ze 
werkten mee, gelukkig. En het ging goed. Mehmet ontwik-
kelde zich zelfs zo voorspoedig dat hij in groep 5 de overstap 
kon maken naar het reguliere basisonderwijs, met begelei-
ding. Vanaf dat moment ging ik regelmatig met hem werken. 
Ook de RT’er van de basisschool ging intensief met hem aan 
de slag en ik kon de leerkracht coachen in het onderwijs aan 
leerlingen met spraak-taalproblematiek. En nu is Mehmet 
een fijne achtstegroeper, die lekker doorwerkt op weg naar 
een solide vmbo-t- of misschien havo-advies. Daar word ik 
blij van. Ach, iedereen in het onderwijs kent zulke kinderen 
wel. We doen wat we kunnen, met z’n allen. Met de kennis 
en ervaring die we in allerlei soorten onderwijs bij elkaar 
brengen, met de ouders en met het kind. We proberen zo’n 
leerling de aandacht te geven die hij nodig heeft. En als we 
er tijdig mee beginnen, goed samenwerken, zorgvuldig over-
dragen en stug volhouden, dan lukt het vaak om onze 
Mehmets - en Timmen, Rozen, of Samira’s - gezamenlijk dat 
onmisbare duwtje in de goede richting te geven. Een ruggen-
steuntje waarvan ze de rest van hun leven profiteren. 
Aandacht en maatwerk: volgens mij is dat goed onderwijs. 

Wilma Vermeulen, Haarlem 



 

 
 

Dat moet van 
de inspectie. Toch? 
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De Onderwijsinspectie wordt vaak met regeldruk in verband gebracht. Dat staat 
ook beschreven in de Regeldrukagenda Onderwijs 20142017. Dit plan van aanpak 
is een gezamenlijke actie van leraren, schooldirecteuren, besturen, sectorraden, 
werknemersorganisaties, het ministerie van OCW en de Onderwijsinspectie. Want 
regels zijn nodig, maar te veel regels of onduidelijke regels kunnen zorgen voor een 
hogere werkdruk en goed onderwijs in de weg staan. 

Nu maakt de inspectie de regels weliswaar niet zelf, maar ze moet er 
wel op toezien dat bestaande regels worden nageleefd. Opmerkelijk 
genoeg zien inspecteurs vaak dat regels veel te strikt worden geïnter
preteerd. Ook gebeurt het dat leraren regels volgen waarvan ze denken 
dat ‘het van de inspectie moet’, terwijl daar geen voorschriften voor 
bestaan. En tot slot is voor leraren soms niet goed duidelijk wat eigen
lijk het nut van bepaalde regels is. 

Wat moet er precies van de inspectie, en wat niet? Soms is er een simpel 
antwoord. Soms is het antwoord niet met een enkel zinnetje te geven. 

Bijvoorbeeld: Zijn groepsplannen verplicht? 
Nee, dat zijn ze niet. De school moet het onderwijs dat ze geeft wél 
goed plannen en volgen. Gebruikt een school daar geen groepsplannen 
voor, dan vragen de inspecteurs op welke andere manier de school  
het onderwijs plant en volgt. En kiest een school wel om groepsplan
nen te gebruiken, dan kijkt de inspecteur vervolgens hoe ze daar mee 
omgaan. Daarbij redeneren inspecteurs steeds vanuit het effect wat 
het heeft op leerlingen. 

Bijvoorbeeld: Schrijft de inspectie toetsen voor? 
De inspectie verlangt dat scholen de vorderingen van leerlingen volgen 
– dat is immers een wettelijk voorschrift. En dat zal op de een of andere 
manier met vormen van toetsen en observaties moeten gebeuren. 
Welke manier precies gekozen wordt, is aan de school. De inspectie 
bekijkt wel hoe de school de vorderingen met en of dat leidt tot een 
adequaat beeld van de leerling. En ook of de school daar adequate 
acties op laat volgen. 

De kern van wat de inspectie vraagt, is hierbij dus: houdt de school 
goed zicht op het onderwijs dat ze biedt en op de vorderingen van 
de leerlingen? De inspectie volgt de werkwijze van de school, maar 
scholen moeten zich wel kunnen verantwoorden over het volgen en 
plannen van onderwijs. 

Om over dit alles meer duidelijkheid te bieden, gaat de inspectie de 
komende tijd actief voorlichting geven over de regels in het onderwijs. 


